

## **Federal party leaders, is drinking water in Indigenous communities a priority for you?**

To: Stephen Harper, leader of the Conservative Party  
Elizabeth May, leader of the Green Party  
Thomas Mulcair, leader of the New Democratic Party  
Justin Trudeau, leader of the Liberal Party

We, the undersigned Indigenous communities and organizations, are calling on federal party leaders to commit to adequate funding for drinking water and sanitation in Indigenous communities as well as implementing the UN Declaration on the Rights of Indigenous Peoples and the human right to water and sanitation.

Water is life and a vital part of our day-to-day lives – we need it for drinking, sanitation and domestic uses. All communities also need water for livelihoods and for social, cultural and spiritual purposes.

Despite repeated pledges from the federal government to ensure clean drinking water, there are routinely over 100 water advisories in effect in First Nations communities, with some communities living under advisories for over 10 years.

Shoal Lake 40 First Nation, a community that has been under forced isolation for 100 years, has also been under a drinking water advisory for the last 18 years. And they are not alone.

The federal government's underfunding of water services for First Nations reserves has created emergency situations across the country. Heading into September, there were approximately 160 Drinking Water Advisories in effect in 116 First Nations communities across Canada, including British Columbia. This is in addition to the 1880 homes in First Nations without water service at all.

The Safe Drinking Water for First Nations Act passed into law in June 2013. The Act sets high standards, but fails to allocate much needed funding to meet the standards.

The Truth and Reconciliation report outlined the horrors and impacts of residential schools and shed light on a path toward rebuilding relationships between Indigenous peoples and Canadians. The report called on the federal government "to establish measurable goals to identify and close the gaps in health outcomes" in consultation with Indigenous peoples.

Water is critical to ensuring health of Indigenous peoples and to closing the gap between Indigenous communities and Canadian communities. The daily trauma of having only non-potable water to offer your children should not be underestimated.

The Truth and Reconciliation report also called for the adoption and implementation of the UN Declaration on the Rights of Indigenous Peoples as the framework for reconciliation. Several clauses in the Declaration relate to water protection but particularly Article 32-2 makes clear:

"States shall consult and cooperate in good faith with the indigenous peoples concerned through their own representative institutions in order to obtain their free and informed consent prior to the approval of any project affecting their lands or territories and other resources, particularly in connection with the development, utilization or exploitation of mineral, water or other resources."

On July 28, 2010, 122 countries voted to pass a resolution at the UN General Assembly recognizing the human right to water and sanitation. On September 23, 2011, the UN Human Rights Council passed a resolution on the human right to safe drinking water and sanitation and called upon governments to develop comprehensive plans and

strategies, assess the implementation of the plans of action, ensure affordable services for everyone, and create accountability mechanisms and legal remedies.

The Canadian government finally recognized the human right to water and sanitation in June 2012, but has yet to implement this right.

The 2015 Alternative Federal Budget made several recommendations for removing barriers to education and economic opportunities, enhancing safety and security in First Nation communities and meeting basic needs. The 2015 AFB warned, "First Nations water quality continues to be a national concern. The national engineering assessment released by the federal government on July 14, 2011 concluded that 73% of First Nation water systems are at high or medium risk of negatively impacting water quality" and called for \$4.7 billion to be invested in water and wastewater systems in First Nations communities.

Access to clean, safe drinking water is a right, and protecting our water is a responsibility we all must share.

We urge all federal political parties to uphold principles of mutual recognition, mutual respect, and shared responsibility for ensuring clean, safe drinking water for Indigenous peoples in Canada. In particular, we call on all parties to commit to:

- \* Invest \$470 million annually for the next 10 years in First Nations water treatment and wastewater systems as called for by the National Assessment of First Nations Water and Wastewater Systems, Assembly of First Nations and the Alternative Federal Budget.
- \* To implement the UN Declaration on the Rights of Indigenous Peoples and in particular to recognize that free, prior and informed consent of Indigenous peoples is a prerequisite for any decisions or actions contemplated by Canada, provinces or territories that may affect their water rights.
- \* To realize the UN Human Rights Council resolution on the human right to safe drinking water and sanitation by developing comprehensive plans and strategies, assessing the implementation of the plans of action, ensuring affordable, sustainable services for everyone and creating accountability mechanisms and legal remedies.

## **Question pour les chefs de partis politiques fédéraux : l'eau potable dans les collectivités autochtones est-elle un enjeu prioritaire pour vous?**

À : Stephen Harper, chef du Parti conservateur  
Elizabeth May, chef du Parti vert  
Thomas Mulcair, chef du Nouveau Parti démocratique  
Justin Trudeau, chef du Parti libéral

Nous, les collectivités autochtones et organismes soussignés, demandons aux chefs de partis fédéraux de s'engager à accorder un financement adéquat aux services d'assainissement et d'approvisionnement en eau potable pour les collectivités autochtones, de mettre en œuvre la Déclaration des Nations Unies sur les droits des peuples autochtones et de respecter le droit de toutes les personnes à l'eau potable et à l'assainissement.

L'eau est source de vie et elle est essentielle dans notre vie quotidienne. Certes, nous avons besoin d'eau pour boire, mais aussi pour les usages sanitaires et domestiques. En outre, toutes les collectivités ont besoin d'eau à des fins sociales, culturelles et spirituelles et de subsistance.

En dépit des engagements répétés du gouvernement fédéral d'assurer l'accès à une eau potable propre, plus de 100 avis concernant la qualité de l'eau potable sont normalement en vigueur dans les collectivités des Premières Nations. De plus, certaines de ces collectivités suivent cet avis depuis plus de 10 ans.

La Première Nation de Shoal Lake 40, en isolement forcé pendant 100 ans, a aussi été obligée de suivre un avis concernant la qualité de l'eau potable pendant les 18 dernières années. Plusieurs autres collectivités sont aussi dans cette situation.

Le sous-financement par le gouvernement fédéral des services d'aqueduc destinés aux réserves des Premières Nations a créé des situations d'urgence partout au pays. Le mois de septembre s'est amorcé avec environ 160 avis concernant la qualité de l'eau potable pour 116 collectivités des Premières Nations dans l'ensemble du Canada, y compris la Colombie Britannique. Ceci est en plus des 1880 maisons dans les Premières Nations qui n'ont pas accès à l'eau

La Loi sur la salubrité de l'eau potable des Premières Nations a été adoptée en juin 2013. La Loi fixe des normes exigeantes, mais ne garantit pas le financement indispensable à l'observation de ces normes.

Le rapport de la Commission de vérité et de réconciliation a souligné les horreurs et les séquelles des pensionnats indiens et a montré la voie vers le rétablissement des relations entre les peuples autochtones et les Canadiens. Dans le rapport, la Commission demande au gouvernement fédéral « d'établir des objectifs quantifiables pour cerner et combler les écarts dans les résultats en matière de santé entre les collectivités autochtones et les collectivités non autochtones », en consultation avec les peuples autochtones.

L'eau est essentielle pour assurer la santé des peuples autochtones et pour combler les écarts entre les collectivités autochtones et les autres collectivités au Canada. Ne pas avoir d'eau potable à offrir à ses enfants est une source d'angoisse quotidienne qu'il ne faut pas sous-estimer.

La Commission de vérité et de réconciliation réclame aussi dans son rapport l'adoption et la mise en œuvre de la Déclaration des Nations Unies sur les droits des peuples autochtones dans le cadre de la réconciliation. Plusieurs dispositions de la Déclaration ont trait à la protection de l'eau, en particulier l'article 32-2 :

« Les États consultent les peuples autochtones concernés et coopèrent avec eux de bonne foi par l'intermédiaire de leurs propres institutions représentatives, en vue d'obtenir leur consentement, donné librement et en connaissance de cause, avant l'approbation de tout projet ayant des incidences sur leurs terres ou territoires et

autres ressources, notamment en ce qui concerne la mise en valeur, l'utilisation ou l'exploitation des ressources minérales, hydriques ou autres. »

Le 28 juillet 2010, 122 pays ont adopté une résolution à l'Assemblée générale des Nations Unies pour reconnaître le droit de l'homme à l'eau potable et à l'assainissement. Le 23 septembre 2011, le Conseil des droits de l'homme des Nations Unies a adopté une résolution sur le droit de l'homme à l'eau potable et à l'assainissement et a exhorté les gouvernements à mettre au point des stratégies et des plans exhaustifs, à évaluer les plans d'action, à garantir des services abordables pour tous et à créer des mécanismes de responsabilisation et des recours juridiques.

Le gouvernement canadien a finalement reconnu le droit de la personne à l'eau potable et à l'assainissement en juin 2012, mais il n'a pris aucune mesure afin de mettre en œuvre ce droit.

L'Alternative budgétaire pour le gouvernement fédéral 2015 (ABGF) contenait plusieurs recommandations visant la suppression des obstacles à l'éducation et aux possibilités économiques, l'amélioration de la sûreté et de la sécurité dans les collectivités des Premières Nations et la satisfaction des besoins de base. On y trouve entre autres la mise en garde suivante : « La qualité de l'eau des Premières Nations demeure une préoccupation nationale. L'évaluation technique nationale dévoilée par le gouvernement fédéral le 14 juillet 2011 a conclu que 73 % des systèmes de distribution d'eau des Premières Nations présentent un risque élevé ou moyen d'avoir un effet négatif sur la qualité de l'eau ». En outre, l'ABGF recommande l'investissement 4,7 milliards de dollars pour des installations de distribution d'eau et de traitement des eaux usées dans les réserves des Premières Nations.

L'accès à une eau potable propre et salubre est un droit et la protection de l'eau est une responsabilité dont nous devons tous nous acquitter.

Nous recommandons vivement à tous les partis politiques fédéraux de respecter les principes de reconnaissance mutuelle, de respect mutuel et de responsabilité commune pour ce qui est d'assurer un accès à une eau potable propre et salubre aux peuples autochtones du Canada. Tout particulièrement, nous demandons à toutes les parties de s'engager à :

- \* investir 470 millions de dollars annuellement pendant les 10 prochaines années dans les systèmes d'aqueduc et d'égout des Premières Nations comme il est demandé dans l'Évaluation nationale des systèmes d'aqueduc et d'égout des Premières Nations, l'Alternative budgétaire pour le gouvernement fédéral et par l'Assemblée des Premières Nations;

- \* mettre en œuvre la Déclaration des Nations Unies sur les droits des peuples autochtones et en particulier, reconnaître que le consentement libre et éclairé des peuples autochtones est une condition préalable à toute décision ou action envisagée par le Canada, les provinces ou les territoires qui peut avoir une incidence sur leur droit à l'eau.

- \* mettre en œuvre la résolution du Conseil des droits de l'homme des Nations Unies sur le droit à l'eau potable et à l'assainissement en mettant au point des stratégies et des plans exhaustifs, en évaluant la réalisation des plans d'action, en garantissant des services abordables et durables pour tous et en créant des mécanismes de responsabilisation et des recours juridiques.

Cordialement / Sincerely,

A Smile of Respect Project  
Aguacene Publishing, Inc.  
Alternatives North  
Amnesty International / Amnistie Internationale  
Anglican Eco-Justice Unit, Diocese of New Westminster  
Assembly of First Nations / Assemblée des Premières Nations  
Bayfield Blue Community  
Beyond Nuclear (US)  
Burnaby Residents Opposing Kinder Morgan Expansion-BROKE  
Campbell River, Courtenay & District Labour Council  
Canadian Federation of Students / Fédération canadienne des étudiants  
Canadian Peace Alliance / L'Alliance canadienne pour la paix  
Canadian Union of Public Employees / Syndicat canadien de la fonction publique  
Canadian Unitarians for Social Justice  
Canadian Youth Climate Coalition  
Chapel Island Water Keepers  
Chiefs of Ontario  
Chippewas of the Thames  
Christian Peacemaker Teams-Indigenous Peoples Solidarity  
Churches For Freedom Road  
Citizens' Environmental Coalition (US)  
Clean Green Regina  
Coalition for a Nuclear Free Great Lakes (US)  
Council of Canadians - Brant County Chapter  
Council of Canadians - Comox Valley Chapter  
Council of Canadians - Cowichan Valley  
Council of Canadians - Guelph Chapter  
Council of Canadians - Inverness Chapter  
Council of Canadians - Kamloops Chapter  
Council of Canadians - Kent County NB Chapter  
Council of Canadians - London Chapter  
Council of Canadians - Mid-Island Chapter  
Council of Canadians - Moncton Chapter  
Council of Canadians - Montreal Chapter  
Council of Canadians - Nelson Chapter  
Council of Canadians - Northwest Territories Chapter  
Council of Canadians - Ottawa Chapter  
Council of Canadians - Peterborough and Kawarthas chapter,  
Council of Canadians - Powell River Chapter  
Council of Canadians - Quill Plains Chapter  
Council of Canadians - Saint John Chapter  
Council of Canadians - South Shore Chapter  
Council of Canadians - St. John's Chapter  
Council of Canadians - Sudbury Chapter  
Council of Canadians - Toronto Chapter  
Council of Canadians - Vancouver /Burnaby Chapter

Council of Canadians - Whitehorse Chapter  
Council of Canadians - Williams Lake Chapter  
Council of Canadians - Windsor Essex Chapter  
Council of Canadians - Winnipeg Chapter  
Council of Canadians / Conseil des Canadiens  
David Suzuki Foundation / La Fondation David Suzuki  
Drop Fees Now! Windsor  
Ecojustice  
Ecology North  
EcoWHam (Eco Churches of West Hamilton)  
Environmental Defence Canada  
FLOW (For Love of Water) (US)  
Forum for Leadership on Water  
Freshwater Future  
Gaia Women of the Great Lakes Basin  
Gen Why Media  
Georgian Bay Residents Association  
Grand Council Treaty #3  
Great Lakes Commons  
Green 13  
Greenpeace Canada  
Guelph Wellington Coalition for Social Justice  
Heart +Soul Light Centre  
Idle No More Ontario  
In the Heart of the Beast Puppet and Mask Theatre (US)  
Indigenous Peoples Solidarity Movement - Winnipeg  
John Humphrey Centre for Peace and Human Rights  
KAIROS Saint John and Area  
Keepers of the Athabasca  
Keepers of the Water  
Kenora Chiefs Advisory  
Kishk Anaquot Health Research (KAHR)  
Kitchenuhmaykoosib Inninuwug  
Knox United Church  
Manitoba Aboriginal Law Students Association  
Manitoba Energy Justice Coalition  
Manitoba Wildlands  
Marie Rose Place  
MiningWatch Canada  
Minnesota Division Izaak Walton League of America (US)  
Northern Michigan Environmental Action Council (NMEAC) (US)  
Nova Scotia Health Coalition  
Nuclear Information and Resource Service (US)  
Office for Systemic Justice, Sisters of St. Joseph  
Ottawa Riverkeeper / Sentinelle Outaouais  
Owen Sound Water Watchers

Peacebuilders Consulting  
People for Peace, London  
Polaris Institute / Institut Polaris  
POLIS Water Sustainability Project  
Port Hope Community Health Concerns Committee  
Powell River Voices  
Public Service Alliance of Canada / Alliance de la Fonction publique du Canada  
Raging Grannies  
Registered Nurses' Association of Ontario  
Richmond Kairos Committee  
Rising Tide, Toronto  
Rising Tide, Vancouver - Coast Salish Territories  
River Raisin Institute  
Rowland Rafael Inc.  
S.A.F.E. Sage and Green Energy  
Shoal Lake 40 First Nation  
South Shore Area North Guard (US)  
Students for Freedom Road  
The Gaia Group  
The Stewardship Network (US)  
Town Of Amqui  
Transition Initiative Kenora  
Union of BC Indian Chiefs  
United Church of Canada  
United Nurses of Alberta  
Vancouver Island Water Watch Coalition  
Vancouver Raging Grannies  
West Point Grey United Church  
WindsorOnWatch